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Na alergie zapada coraz wi cej osób. 

Alergikom szkodz  py ki, soki ro linne, sub-

stancje zapachowe i jad owadów, powoduj c

katar, kaszel, zaczerwienienie oczu i zmiany 

skórne. Ogród u ytkowany przez tak  oso-

b  powinien by  wi c urz dzony w specjal-

ny sposób, zale nie od tego, na jaki alergen 

jest uczulona. 

Wa ny jest przede wszystkim odpowied-

ni dobór ro lin. Trzeba dobra  je tak, aby 

zminimalizowa  wyst powanie alergenów. 

Oprócz tego ogród powinien by  tak zapla-

nowany, aby nie wymaga  wiele piel gnacji. 

Szczególnie praca w ogrodzie wiosn , w cza-

sie obfitego kwitnienia ro lin i wysokiego 

st enia py ków, a tak e zarodników grzy-

bów, jest dla alergika niewskazana.

Pami tajmy, e niektórzy mog le reago-

wa  na ro liny uznane za bezpieczne dla 

wi kszo ci alergików, inni natomiast nie 

b d  odczuwa  negatywnych skutków w ze-

tkni ciu z ro linami uwa anymi za niebez-

pieczne.

Wybór ro lin
Drzewa, krzewy, pn cza

Ro liny wiatropylne (leszczyna i brzoza), któ-

re maj  zwykle drobne, niepozorne kwiaty, 

produkuj  bardzo du o py ku unosz cego si

w powietrzu. Do ogrodu osoby uczulonej na 

py ki najlepsze s  ro liny owadopylne, cz sto 

o du ych, pe nych kwiatach wabi cych owa-

dy: drzewa owocowe, azalia, berberys, czere-

nia, glicynia, g óg dwuszyjkowy, grujecznik, 

irga wierzbolistna, jab o , kasztanowiec krwi-

sty, karagana, magnolia, ró anecznik, surmia, 

z otokap. 

 W ogrodzie takim powinny znale  si

tak e drzewa dwupienne rodzaju e skie-

go, gdy  nie produkuj  py ku. Nale  do nich: 

cisy, grusze, jarz b m czny, kasztanowiec 

czerwony, topole, tulipanowiec, wierzby, wi-

nie. Iglaki s  wiatropylne i wytwarzaj  du o

lekkiego py ku, jednak nie jest on silnie uczu-

laj cy z wyj tkiem py ku ro lin z rodziny cy-

prysowatych (cyprysiki, mikrobiota syberyj-

ska, ywotniki).

Bez kichaniaBez kichania

i kataru
Zdj cie pochodzi z konkursu Home Sweet Home 2 (fot. Duga)

OGRODY

Przebywanie w ród zieleni 

na ogó  jest przyjemne, 

jednak niekoniecznie dla 

alergika. Py ki i kurz 

nie wp ywaj  na niego 

korzystnie. Urz dzaj c

swój ogród, osoba 

uczulona musi wzi  to 

pod uwag  i stworzy

miejsce jak najbardziej 

przyjazne.

Jak urz dzi

ogród

dla alergika?

Anna Orlicka
Ma gorzata Cuch
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Osoby uczulone natomiast na jad owadów 

powinny unika  wymienionych wy ej ro lin 

owadopylnych.

 Substancje zawarte w soku sumaka octow-

ca wywo uj  alergiczne zapalenie skóry.

W ogrodzie alergika najlepiej zrezygno-

wa  z ywop otów, poniewa  w ich g sz-

czu gromadzi si  ogromna ilo  py ków 

i zarodników, które podczas strzy enia ro-

lin unosz  si  w powietrzu. Mo e to po-

wodowa  natychmiastow  reakcj  aler-

giczn . Wznoszeniu py ków i zarodników 

sprzyja tak e wiatr.

ywop ot mo na zast pi cian  pn -

czy. Wybieraj c ró e pn ce, trzeba wzi  pod 

uwag  ich silny zapach, bo substancje za-

pachowe tak e mog  uczula . Ró a w od-

mianie ‘Climbing Iceberg’ o bia ych kwia-

tach pachnie bardzo s abo, wi c nie powinna 

sprawi  k opotu. Delikatny zapach charak-

teryzuje równie  ró owo i bia o kwitn c  od-

mian  ‘Handel’ oraz nieco bujniejsze: ‘Seagull’ 

i ‘Rambling Rector’.

Ro liny zielne

Odpowiednie do ogrodu osoby uczulonej na 

py ek ro liny owadopylne o du ych kwiatach 

to: aster, begonia, dalia, dzwonek, fio ek ogro-

dowy, go dzik, miodunka, niecierpek, nie-

zapominajka, pelargonia, petunia ogrodowa, 

pierwiosnek, piwonia, ró a.

Pami tajmy, e niektóre zio a, np. byli-

ca, chmiel zwyczajny, chrzan pospolity, la-

wenda w skolistna, pokrzywa zwyczajna, 

 Kwitn ce drzewa owocowe wabi  owady, na które powinny uwa a  osoby uczulone na jad. 

Ro liny te polecane s  jednak do ogrodów tych, którzy uczuleni s  na py ek kwiatowy
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 Magnolia nale y do drzew owadopylnych. Owady wabi du ymi kielichowatymi kwiatami. W okresie 

kwitnienia (kwiecie –maj) drzewo to stanowi wielk  ozdob  ogrodu
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 Iglaki, z wyj tkiem ywotników, cyprysików 

i mikrobioty, mog  by  z powodzeniem sadzone 

w ogrodzie osoby uczulonej na py ek
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Kompostownik kryje w sobie ogromne ilo ci 

grzybów i ich zarodników. Warto wi c u ywa

systemu zamkni tego lub przynajmniej zapobie-

ga  rozprzestrzenianiu si  ple ni, przykrywaj c

kompostownik plastikow  foli  lub pokryw
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Jak urz dzi  ogród dla alergika?

rumianek, ruta zwyczajna i szczaw, mog

nasila  reakcje alergiczne. Je li jeste my

uczuleni na jad owadów, najlepiej zrezy-

gnowa  z sadzenia melisy, poniewa  wabi 

ona pszczo y. Warto natomiast wybra  ba-

zyli , kminek, koper w oski, lubczyk, ma-

cierzank , mi t , pietruszk , rozmaryn, 

sza wi , wawrzyn szlachetny.

Tak e w ród warzyw s  te niepoleca-

ne do ogrodu alergika: bób, dynia, kukury-

dza, pomidor, rabarbar, seler, szparagi.

Do ro lin wiatropylnych nale tra-

wy. Ich py ki s  bardzo silnym alergenem. 

Trawnik, przynajmniej cz ciowo, watro 

wi c zast pi wirem, p ytkami kamien-

nymi lub ro linami okrywowymi.

Piel gnacja ogrodu
Osoba uczulona nie powinna zbyt du o pra-

cowa  w ogrodzie, gdy  mo e to nasili  ob-

jawy alergii. Przycinanie ywop otu czy 

koszenie trawnika najlepiej zleci  firmie 

zajmuj cej si  piel gnacj  zieleni. Je li jed-

nak alergik zajmuje si  dogl daniem ro lin, 

powinien stosowa  si  do pewnych zalece .

Kiedy piel gnowa ?

W okresie wegetacji ro lin na prace ogro-

dowe wybieramy godziny ranne, bo w a -

nie wtedy st enie py ków w powietrzu jest 

najmniejsze. Sprzyjaj ce dla alergików s

dni bezwietrzne oraz ciep e lub wilgotne. 

Ciep e powietrze unosi py ki kwiatowe, któ-

re opadaj  dopiero wieczorem. W wilgotny, 

bezwietrzny dzie  wi kszo  kwiatów si

zamyka, dzi ki czemu py ków w powietrzu 

jest mniej. Chwasty najlepiej usun , zanim 

zakwitn .

Odpowiedni ubiór

Nale y unika  tkanin z we ny i tych, które 

s  szorstkie. Oczy warto chroni  okularami. 

Nie powinno si  pracowa  w sanda ach lub, 

co gorsza, boso. Osoby z alergi  kontaktow ,

powinny zak ada  d ugie, grube r kawice 

ogrodowe i odzie  z d ugimi r kawami. 

 Wiele gatunków os i szerszeni zak ada 

gniazda w bliskim s siedztwie cz owieka, 

dlatego osoby uczulone na ich jad powin-

ny zachowa  ostro no  podczas sprz ta-

nia zakamarków. Niektóre gatunki os bu-

duj  gniazda w ziemi, pod kamieniami, 

w pniach starych drzew, dlatego ryzykowne 

mo e by  chodzenie boso. Warto pami ta ,

e wzrost temperatury powietrza i wilgot-

no ci zwi ksza agresywne zachowania owa-

dów.

Naturalne sposoby walki ze szkodnikami 

i chorobami

Chemia w ogrodzie nie sprzyja alergikom. 

Dobrze jest wi c w miar  mo liwo ci stoso-

wa  naturalne sposoby zwalczania szkodni-

ków lub chorób. Warto te  si  stara , by nie 

dopu ci  do ich rozprzestrzenienia. 

Kupuj c sadzonki ro lin, trzeba zwróci

uwag , czy s  zdrowe (niezwi dni te, nie-

po ó k e, bez plam i grudek). Nale y te

zbiera  i pali  opad e li cie oraz owoce, bo 

mog  by  siedliskiem chorób. Warto stoso-

wa  zasad  p odozmianu (dan  grup  ro lin 

sadzimy w miejscu, gdzie jeszcze nie ros a). 

Usuwanie chwastów metodami innymi ni

chemiczne bywa trudne, pami tajmy wi c, 

e ich wzrost ograniczaj  ro liny zadarnia-

j ce teren oraz ció kowanie. Trzeba jed-

nak wiedzie , e torf i kora ro lin iglastych, 

u ywane do ció kowania, s  siedliskiem 

grzybów i zarodników. Dobrym rozwi za-

niem jest natomiast zastosowanie geow ók-

niny, przepuszczaj cej do gleby powietrze 

i wod , lub warstwy grubego wiru o frak-

cji 10 mm.  
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 Dalie i fio ki to popularne ro liny rabatowe od-

powiednie do ogrodu alergika, bo nie wydzielaj

du ej ilo ci py ku. Dalie (a) nale  do ro lin bulwia-

stych. Kwitn  pó nym latem i jesieni . Ich kwiaty 

mog  mie rednic  nawet 25 cm. Kwiaty dwulet-

nich fio ków ogrodowych (b), nazywanych brat-

kami, wyst puj  niemal we wszystkich kolorach, 

mog  by  nawet czarne. Osi gaj rednic  12 cm
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 Wielkokwiatowe ro liny balkonowe, takie jak pelargonia czy petunia, nie s  uczulaj ce, ale nale y

uwa a  na zapylaj ce je owady
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